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 نباید ساکن 
و ساکت ماند

دبیرکل انجمن اسلامی جامعه پزشکی 
تأکید کرد: محور ما باید توسعه پایدار، 
 منافع ملی و حمایت از مردم باشد و انسجام 
در قالب جبهه اصلاحات باید دنبال شود. 
محمدرضا ظفرقندی گفت: از ابتدایی که 
کرونا گریبان گیر کشور شد هشدار دادیم 
که سلامت مردم و تأمین واکسن مانند 
بسیاری از امور دیگر نباید با مسائل سیاسی 
و ایدئولوژیک گره زده شود. تأمین واکسن 
صرفا باید براساس نگاه علمی و فارغ از 
مسائل سیاسی برای حفظ سلامت مردم 
و نجات جان آنان صورت گیرد. وی افزود: 
افراد و احزاب اصلاح طلب باید همراه و 
حامی و جلودار مردم بوده و به روشنگری و 
تبیین مطالب برای مردم بپردازند. باید اقشار 
مختلف جامعه نظیر کارگران، دانشگاهیان، 
پزشکان، فرهنگیان و هنرمندان را همراهی 
کنند. باید به دنبال ارائه راه حل کارشناسی 
و علمی برای اقشار مختلف جامعه باشیم. 
محور ما باید توسعه پایدار،  منافع ملی و 
حمایت از مردم باشد. انسجام در قالب 
جبهه اصلاحات باید دنبال شود. باید ارتباط 
منطقی شکل گرفته و نهادهای موازی از 
عرصه تصمیم گیری کنار زده شوند. نباید 
ساکن و ساکت ماند و چون ساحل اقدامی 

نکرد. باید برای آبادانی ایران تلاش نمود.

سـرمقــاله

گرچه رئیس جمهور در ســفر اخیر خود به قم گفته حوزه 
برای مشــکلات راهکار ارائه دهد اما حوزه موظف نیست که 
طرح و برنامه ای به دولت دهد. بلکه وظیفه حوزه این است که 
کلیاتی را که دردها و خواسته های مردم است و حق مردم است 
که به آنها برسند را به روسای جمهور، مجلس و سایر کسانی 
که می آیند، منعکس کنند. برنامه را کسی می تواند بدهد که به 
جزئیات تمام مسائل کشور اعم از درآمدها، قرض ها و برنامه های 
مدیریت، صنعت و تجارت جامعه اطلاعات کاملی داشته باشند 
و بر اســاس آن بگویند که چه کارهــا و اقداماتی باید صورت 
بگیرد. این کار حوزه ها نیست که بگویند ارز را چه قیمتی قرار 
دهید. بلکه مراجع و بزرگان کلیاتی را برای پیشرفت جامعه، 
رفاه جامعه، از بردن معاصی، گناه ها و دزدی ها و خیانت ها در 
جامعه بیان می کنند. در حقیقت مراجع و حوزه ها پیشنهادهای 
خاص، حزئی و موردی نمی دهند. بلکه آنچه مراجع می گویند از 
این قرار است که باید به مشکلات مردم رسیدگی کرد، دادگاه ها 
باید عادلانه رفتار کنند یا با زندانیان چگونه رفتار کنند. البته 
نوعا اطلاعات دیگری هم به مراجع می رسد و گلایه های مردم 
نیز پیش مراجع زیاد می آید. بالاخره مردم مشــکلات خود را 
پیش روحانیون و مراجع می آورند چون در راس نظام جمهوری 
اسلامی یک روحانی ولی فقیه است و علما ولو اینکه مستقیم 
نباشد اما در این مدیریت ها ســهم دارند. لذا مردم به بزرگان 
و مراجع هم درد دل خود را می گویند و هم از مشــکلاتی که 
وجود دارد، صحبت می کنند. البته الحمدا... امروز مشــکلات 
بر کسی پوشیده نیست و یکی از مهم ترین مشکلات بیکاری و 
گرانی است که همه درگیر آن هستند. مردم هر هفته بخواهند 
کالایی را خریداری کنند آن کالا نسبت به هفته قبل گران تر 
شده و این است که مردم از مراجع می خواهند ثبات در جامعه 
ایجاد شود. اما متاســفانه آنهایی که مخالف نظام هستند این 
مسائل را به دستاویزی برای تخریب و مخالفت علیه نظام قرار 
می دهند و جوانان و آنهایی کــه ناراحتی هایی از این وضعیت 
دارند را با حرف های خود تحت تاثیر قرار می دهند. لذا فرقی 
نمی کند رئیس جمهور و سایر مســئولان هرچه سریع تر باید 
این مســاله اقتصادی را حل کنند و مراجع نیز حتما و بیشتر 
بر این مســائل تکیه کرده و می کنند. دولت باید فارغ از جناح 
بندی ها و گرایش های سیاسی از کارشناسان و صاحب نظران 
در امور مختلف برای حل مشکلات دعوت کند. حکومت باید از 
متخصصان برنامه بگیرد و بر اساس تخصص پیش برود. حتی 
نمایندگان مجلس نیز ولو اینکه نماینده مردم هستند باید از 
متخصصان باشند و از متخصصان برای برنامه های مختلف به 
ویژه مسائل اقتصادی دعوت کنند تا برای برنامه ها و قوانینی 
که می خواهند تدوین کنند از حضور و نظر آنها نیز اســتفاده 
شود. امور زندگی مردم از آن مردم است و از این رو باید برای 
حل مسائل زندگی مردم از افراد بالادست علمی و تجربی نظر و 

برنامه بخواهند و آن را در مجلس بررسی کننند.

برنامه دادن کار حوزه نیست...

 هلاکت عاملان شهادت دو تن 
از رزمندگان 

روابط عمومی قرارگاه قدس نیروی زمینی 
سپاه در اطلاعیه ای اعلام کرد: در پی شهادت 
مظلومانه دو تن از رزمندگان قرارگاه قدس 
نیروی زمینی سپاه شهیدان مهران شوری زاده و 
محسن کیخوایی حین انجام ماموریت به دست 
اشرار مسلح و مزدور استکبار جهانی، با اشراف 
اطلاعاتی قرارگاه، رزمندگان اسلام در عملیاتی 
دقیق، عاملان این جنایت را به هلاکت رساندند. 
این اطلاعیه افزوده است: در این عملیات غافلگیر 
کننده شرور معروف مهراب شه بخش و دو تن از 
همدستان و همراهان وی که در ناامن سازی و 
سلب آرامش مردم منطقه جنوب شرق کشور 
فعالیت می کردند، و در آخرین جنایت خود، 
دو تن از مدافعان امنیت میهن اسلامی را به 
شهادت رسانده بودند، مورد هدف قرار گرفتند 
و به هلاکت رسیدند. پاسداران رشید اسلام 
شهیدان مهران شوری زاده و محسن کیخوایی 
پنجم دی ماه سال جاری، حین انجام ماموریت 

توسط اشرار مسلح به شهادت رسیدند. 

 حذف ارز 4200 
فشاری وارد نمی کند

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با 
اشاره به موضوع حذف ارز 4200 تومانی در 
لایحه بودجه سال 1401، اظهار کرد: یکی از 
نگرانی هایی که در این زمینه وجود دارد بحث 
دارو است که با تمهیداتی که اندیشیده شده 
فشاری به مردم و به ویژه اقشار ضعیف و کم درآمد 
نخواهد آمد، مردم در زمینه دارو نگرانی نداشته 
باشند. مصطفی طاهری با بیان اینکه تاکنون 
اختصاص ارز ترجیحی به درستی اجرایی نشده 
است، افزود: همه در رابطه با اینکه ارز دولتی به 
هدف نمی رسید توافق دارند چرا که بسیاری از 
اجناس که ارز دولتی به آنها اختصاص می یافت 
با قیمت های بالا به دست مردم می رسد لذا این 
موضوع باید اصلاح شود. عضو کمیسیون صنایع 
مجلس ادامه داد: برای مثال در زمینه دارو، ما 
به همه داروها یارانه می دهیم در نتیجه بخش 
عمده ای از داروها قاچاق می شود یا بعضا افراد 
دارویی را نیاز ندارند و یا به میزان بیشتر از نیاز 
خود می خرند در نتیجه بیت المال به هدر می رود. 

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور در سیزدهمین سفر استانی 
خود به قم سفر کرد و ضمن حضور در نشست فعالان 
فرهنگی و اجتماعی با قشار مختلف مردم و علما، خانواده 
شهدا، ایثارگران و جمعی از مردم قم در جلسه شورای 
استانی قم نیز شرکت کرد و اظهار داشت: روش دولت در 
سفرهای استانی این است که کارها ضمانت اجرا داشته 
باشند. مدیران استانی آگاه باشند که مصوبات استانی باید 
در میدان عمل برون داد عینی داشته باشد و مردم تغییرات و 
تفاوت ها را احساس کنند. اهم اظهارات سید ابراهیم رئیسی 

از این قرار است: 
 باید سازوکاری را طراحی  کنیم که بتوان از طریق آن 
از نظرات و تجربیات اهالی فرهنگ و جهادگران عرصه های 
اجتماعی استفاده کرد. ماموریت دولت، ایجاد تحول با 
محوریت اجرای عدالت در جامعه است و مسیر تحول با 
استفاده از ظرفیت های کشور به خوبی طی خواهد شد. در 
جایی که اخلاص، برنامه و حضور مردم باشد، کارها به خوبی 
انجام خواهد شد، در چهار دهه گذشته، اقدامات مهمی برای 
پیشرفت کشور انجام شده، اما عقب ماندگی هایی هم وجود 
دارد که باید جبران شود. برای عبور از کار سلیقه ای باید توجه 
جدی به نقش حوزه های علمیه به خصوص حوزه علمیه قم 
شود؛ زیرا نگاه حوزه های علمیه به مسائل، نگاه واقعی و 
جهانی است و نگاه عالمان و فقیهان حوزه علمیه می تواند 

نسخه های ارزشمندی برای دولت ایجاد کند. 
 برای حل مشکل اتباع غیرایرانی در کشور، باید کار 
متمرکزی صورت گیرد. آسیب های اجتماعی دغدغه ای 
است که باید با کمک حوزه های علمیه راه کارهایی برای 
حل آنها ارائه شود، زیرا فقه ما غنی است و برای مسائل روز 
پاسخ دارد و ما دفتر دولت در حوزه علمیه قم را فعال خواهیم 
کرد. در دولت سیزدهم سند تحول دولت را آماده کردیم که 
لایحه بودجه 1401 مبتنی بر این سند تحول تدوین شده 
است. ممکن است اختلاف نظرهایی وجود داشته باشد اما 
تیم اقتصادی دولت در عمل و اجرای تصمیمات اقتصادی، 

هماهنگ عمل می کند. 
 متاسفانه نقاط قوت این دولت را با عملیات روانی، نقاط 
ضعف جلوه می دهند و برای مثال در حالی که این دولت 
به دور از فامیل بازی تشکیل شده اما تلاش می کنند طور 
دیگری آن را به مردم معرفی  کنند. یا در موضوع کاهش 
نرخ رشد تورم که در آمار ماه های اخیر دیده می شود، سعی 
می کنند این نقطه قوت را در اذهان، نقطه منفی معرفی 
کنند. دشمنان می خواهند ادراکی ایجاد کنند که امکان 
حل مشکلات کشور وجود ندارد اما حتما می توان مشکلات 

را حل کرد. 
* امروزه با جاهلیت مدرن که دارای ثروت، علم و قدرت 

رسانه همراه است مواجهیم. قم نماد بصیرت آفرینی برای 
منطقه و جهان اسلام است و جهان نیز قم را با همین عنوان 
می شناسند. خدمت به قم خدمت به نظام است و این جایگاه 
نه تنها در ایران بلکه در جهان به عنوان بزرگ ترین حوزه 
اسلام در دنیا مشهود است. قم شهری است که هم در 
حوزه علمی و هم در حوزه تربیت نیروی کارآمد در جهان 

اسلام است. 
 دولت نسبت به قم مسئولیت سنگینی حس می کند 
و باید این وظیفه را به درستی انجام دهد. همواره نیازمند 
استفاده از پیشنهادات فرهیختگان قمی برای پیشبرد 
اهداف دولت هستیم. از قمی  ها تقاضا داریم که مجدانه در 
این عرصه حضور یابند و دولت نیز آنها را همراهی کند. بازار 
باید احساس ثبات کند و بی ثباتی برای تولید کننده بسیار 
خطرناک است و فعالیت اقتصادی را باید با ثبات اقتصادی 
حمایت کرد. دریافت سود بیش از میزان مقرر در شورای پول 

و اعتبار مجاز نیست. 
 پروژه های نیمه تمام در سراسر کشور به اندازه ده ها 
سال است که کلنگ زنی شده اما تکمیل نشده است اما 
اولویت دولت، اتمام پروژه های نیمه تمام است و از تمام 
کسانی که دارای امکان سرمایه گذاری در این طرح ها هستند 
با تضمین سرمایه گذاری و سود از آنها دعوت می کنیم. در هر 
عرصه ای که مردم آمدند موفق شدیم، یکی از مسائل مهم، 
مردمی سازی حکمرانی در کشور است و با مشارکت مردم 
بسیاری از مسائل را حل خواهیم کرد. باید زمینه حضور 
مردم در بخش های تولیدی فراهم شود. خیرین یکی از 
جلوه های مشارکت مردمی هستند و باید از این مجموعه 
استفاده شود. تمام مسئولین مرتبط برای حل این مشکلات 
باید پای کار بیایند. دولت امروز متعلق به همه جمهور است 
و مردم نظاره گر نباشند و با نگاه ملی به کمک دولت بیایند. 

 ظرفیت و امکانات در کشور کم نیست و افزایش بهره 
وری تمام مشکلات را حل خواهد کرد. اگر هزینه ها در کشور 
کاهش یابد و درآمد ها افزایش یابد شاهد رشد اقتصادی 
خواهیم بود و به رشد ۸ درصدی می رسیم. خرید محصولات 
کشاورزی کشاورزان باید تضمین شود و تسهیلات و تضمین 
خرید محصول به آنها داده شود. باید کاری کنیم تا فعالیت 
کشاورزی برای کشاورزان به صرفه باشد. باید اقتصاد 

علمی شود. 
 امروز قم نماد بصیرت آفرینی برای منطقه و جهان 
است، همه قم را پایتخت تشیع، نماد جهاد و اجتهاد، ایثار 
و شهادت و حضور در صحنه می دانند و این، مسئولیت 
سنگینی بر دوش دولت می گذارد که وظایف خود را در قبال 
قم به خوبی انجام دهد. باید با ثبات در بازار، تولیدکنندگان 
احساس امنیت و آرامش کنند زیرا اگر بازار برای تولیدکننده 

قابل پیش بینی نباشد، تولید آسیب جدی می بیند. دریافت 
سود بیش از آنچه در شورای پول و اعتبار مقرر شده مجاز 
نیست و هر بانکی سود بیشتر دریافت کرده حتما باید به 

مردم بازگرداند. 
 مشارکت مردم می تواند بسیاری از مشکلات را حل 
کند. یکی از علل آسیب های اجتماعی، مشکلات اقتصادی 
است که همه باید برای رفع آن پای کار بیایند. امروز مسئله 
ما ملی است و اگر بخواهیم حزبی، گروهی و بخشی نگاه 
کنیم کارها سامان نمی یابد، به محض اینکه انتخابات تمام 
شد، در جمع اعضای ستاد و کسانی که در انتخابات حضور 
داشتند گفتم ما دیگر ستاد نداریم، بلکه می خواهیم دولت 
تشکیل بدهیم و حالا هم می گویم هر کس چه در ستاد 
ما بود و چه نبود و چه به ما رای داد یا نداد، دولت متعلق 
به اوست و به دولت کمک کنند. آثار مصوبات و اقدامات 
دولت باید در زندگی مردم آشکار شود و آحاد مردم تفاوت ها 
و بهبود شرایط را احساس کنند و در صورت عدم انجام 
مصوبات یا کندی تصمیمات، عوامل اجرا نشدن تصمیمات 

به صورت شفاف با آنها در میان گذاشته شود. 
 مدیران استانی آگاه باشند که مصوبات استانی باید 
در میدان عمل برون داد عینی داشته باشد و مردم تغییرات 
و تفاوت ها را احساس کنند. مصوبات و تصمیمات استانی 
دولت مباحث آرمانی و دست نیافتنی نیست بلکه این 
مصوبات با اقدامات و پیگیری های مدیران قابلیت اجرا دارد. 
برای حفظ انقلاب اسلامی باید از مجموعه استان قم صیانت 
شود و مدیران در این خصوص وظیفه دارند چرا که بسیاری 
می خواهند قم را در عرصه های فکری و معرفتی دچار آسیب 
و خسران کنند. وجود آسیب های اجتماعی در قم قابل قبول 
نیست و برای حل معضلات و کاهش های این شهر باید نگاه 
و عملکرد ویژه ای توسط مسئولان در پیش گرفته شود. قم 
قطب گردشگری مذهبی و زیارتی کشور بوده و از طرفی 
محور مواصلاتی 1۷ استان کشور است و باید مشکلات 
گردشگری زیارتی این استان در قالب کارگروه زیارت 

به صورت کامل برطرف شود. 
 در سطح کشور برای ۵0 سال آینده پروژه نیمه تمام 
وجود دارد و در این شرایط برای بهره برداری از این طرح ها 
باید به دنبال اولویت بندی طرح های نیمه کاره و برون سپاری 
آنها به بخش های خصوصی باشیم. روش دولت در سفرهای 

استانی این است که کارها ضمانت اجرا داشته باشند. 
لازم است آثار کارها و اقدامات در زندگی مردم مشخص 
شود. مردم به خوبی شرایط را درک می کنند. مسئولان باید 
نسبت به کارها گزارش دهند اگر به نتیجه رسید که خوب 
است اما اگر به نتیجه نرسید علل آن را باید ناظرین، مجریان 

و مردم بدانند.

آیت ا... سید حسین موسوی تبریزی
دبیر کل مجمع محققین و مدرسین 

حوزه علمیه قم

رئیس جمهور در سفر استانی به قم: 

 مردم با حذف رشوه
»تغيير« را بايد احساس كنند

 بی ثباتی برای تولید کننده بسیار خطرناک است          
  تیم اقتصادی دولت در عمل و اجرا هماهنگ است

سخن روز
 برجام و آفت پوپولیسم 

در سیاست خارجی
ادامــه از صفحه اول/ خارجی ایران همواره 
این تابوسازی همراه با پوپولیسم شکل گرفته. الان 
هم بخش اعظم اسامی و الفاظ مختلفی که گفته 
می شود، به خاطر همین نگاه پوپولیستی است و کشور 
و مردم دارند تاوان این هزینه ها را می دهند. واقعیت 
این است که کل توافق هسته ای بر سر دو چیز است: 
نخست، برداشته شدن تحریم های ایران و دوم، قابل 
راستی آزمایی شدن برنامه هسته ای ایران که این برنامه 
تهدیدی برای صلح و امنیت بین المللی به حساب نیاید. 
برنامه ایران تهدیدی برای صلح و امنیت بین المللی 
نیست. دستاوردهایی که ایران به دست آورده، حتما 
قابل احترام و در تقویت تیم چانه زنی ایران موثر 
هستند ولی در نهایت آنچه توافق می شود، این است که 
ایران بتواند مثل خیلی از کشورهای همسایه که الان 
برنامه های هسته ای را بدون هیچ سروصدا و هزینه ای 
پیش بردند، ایران بتواند برنامه هسته ای خودش را 
پیش ببرد و در عین حال تحریم های کشور شکسته 
شود. هرگونه تعلل در قالب هر شعاری در این رابطه به 
ضرر منافع ملی ایران تمام می شود. واقعیتی که وجود 
داشت اینکه در تیم مذاکره  کننده گذشته و بخشی از 
مسئولان دولت گذشته که برجام را امضا کردند، دچار 
یک غرور کاذبی شده بودند که این غرور کاذبشان عملا 
مانع از این شد که شاید برجام را واقع گرایانه اجرا کنند. 
این غرور کاذب هم در عدم غرور کاذب بخش هایی از 
دولت گذشته در اجرای موفق برجام صاحب نقش بود و 
خوش بینی ناشی از همان غرور باعث شد که جنبه های 
منفی برجام دیده نشود و آسیب آن به ملت وارد شد. 
الان هم تیم مذاکراتی ایران به جای اینکه به فکر این 
باشد که اصطلاحاتی را برای فیلم ها و سریال های 
جدید خلق کند، روی متن تمرکز کند. حتی اگر 
یکساعت زودتر به متنی برسد که این متن بتواند منافع 
ملت را تامین کند، باید این متن را سریع تر امضا کنند 
و بیش از این گرفتار یکسری شعارهای پوپولیستی 
نشوند. واقعیت قضیه این است که هیچ وقت فاصله دو 
تیم مذاکراتی گذشته و حال، فاصله خدمت و خیانت 
نیست و هر دو زیر نظر شورای عالی امنیت ملی کار 
می کنند. آیا بین دو ماموریت دیپلماتیکی که در 
گذشته تا حال شکل گرفته، تفاوت خدمت یا خیانت 
بوده، یا نه، مسئولیت همه چیز برعهده شورای عالی 
امنیت ملی کشور است؟ واقعیت این است که شورای 
عالی امنیت ملی کشور مسئولیت مذاکرات را دارد و 
این شورا باید سیاست ها را کاملا تخصصی در راستای 
منافع ملت پیش ببرد و اجازه ندهد با طرح یکسری 
مسائلی که معمولا آفات پوپولیستی را به دنبال دارد، 
تصمیم گیری برای کشور سخت شود. کشور بتواند 
زودتر از این گذرگاه عبور کند و ایران با احیای برجام، 
بتواند بسیاری از فرصت ها را در آینده به دست آورد. 
متاسفانه برجام چه در زمان مذاکرات گذشته و چه الان 
به شدت گرفتار یکسری چالش های رسانه ای و سیاسی 
در داخل شده که همین تصمیم گیری را سخت می کند. 
واقعیتی که ملت باید بدانند این است که مسئول برجام، 
شورای عالی امنیت ملی است و مسئولیت فضای 
رسانه ای هم برعهده دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی 
است. تصمیمی اتخاذ و مجریان یا مذاکره کنندگان آن 
را تبدیل به یک توافق کنند، به سود منافع ملی است 
و همگان باید برای آن احترام قائل باشند. چه توافق بر 
سر برجام، چه توافق بر سر احیای برجام، هر دو قابل 
احترام هستند برای اینکه در راستای منافع ملت 

ارزیابی می شوند.

»آرمان ملی« از دیدار رئیس جمهوری با مراجع تقلید در قم گزارش می کند:

تاکید مراجع بر حل مشکلات معیشتی مردم 
 آیت ا... رئیسی: می توانیم شرایط را به نفع مردم تغییر دهیم 

آرمان ملی: رئیس جمهور که صبح پنجشنبه برای 
سفری دو روزه در قالب سفرهای استانی به قم رفته بود 
و در حرم مطهر کریمه اهل بیت )س( مورد استقبال 
استاندار، تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( 
 ... و تولیت مسجد مقدس جمکران قرار گرفت. آیت ا
سید ابراهیم رئیسی در دومین روز از سیزدهمین سفر 
استانی خود در شهر مقدس قم با مراجع عظام تقلید 
دیدار و گفت وگو کرد در این دیدارها که بیشتر با محوریت 
لزوم حل مشکلات معیشتی مردم، مشکلات فرهنگی و 
مشکلات استانی قم شکل گرفت رئیس جمهور بر گره 
گشایی از کار مردم و تلاش دولت برای حل مشکلات 
سفرهای  مصوبات  پیگیری  همچنین  و  معیشتی 
استانی تاکید کرد و مراجع تقلید نیز ضمن حمایت و 
تشکر از دولت سیزدهم که مردم به آن امید بسته اند 
از رئیس جمهور و دولت خواستند که هر چه سریع تر 
مشکلات اقتصادی و معیشتی مردم را چاره کنند تا جامعه 

نیز نسبت به عملکرد دولت رضایت خاطر داشته باشد. 
 دولت دنبال گره گشایی از کار مردم 

رئیس جمهور که روز پنج شنبه در قالب سفر استانی 
به قم سفر کرده بود در دومین روز سفر خود روز گذشته 
به دیدار مراجع عظام تقلید رفت و با آنها دیدار و گفت و 
کرد. آیت ا... سید ابراهیم رئیسی در دیدار با آیت ا... نوری 
همدانی اظهار داشت: از ابتدای آغاز فعالیت دولت در کنار 
اقدامات ملی، ارتباط با استان ها را هم دنبال کردیم. وی 
افزود: با اقداماتی که دولت انجام داده، براساس گزارش 
بانک مرکزی، نرخ رشد تورم در آبان و آذر امسال کاهشی 

بوده است. رئیس هیأت دولت سپس به دیدار آیت ا... 
سبحانی رفت. آیت ا... رئیسی بیان کرد: با بیان اینکه 
سفر به استان ها در دستور کار دولت است گفت: سفر 
به استان ها برکات بسیاری دارد، زیرا بررسی مشکلات 
از نزدیک برای رفع آن ها بسیار تاثیرگذار است. پس از 
آیت ا... سبحانی رئیس جمهور به دیدار آیت ا... جوادی آملی 
رفت و به گفت وگو پرداخت. آیت ا... رئیسی اظهار کرد: 
دولت از ابتدا اصل را بر تعامل با دنیا به ویژه همسایگان 
گذاشته است. وی افزود: تمام تلاش دولت بر این است 
که سیاست های تورم زا را کنار بگذارد تا شاهد کاهش 
نرخ تورم باشیم. رئیسی به مشکلات معیشتی هم اشاره و 
ابراز امیدواری کرد با استفاده از تمام ظرفیت های کشور 
این مشکل کاهش یابد. رئیس جمهور در ادامه دیدارها 
به ملاقات آیتَ  ا... علوی گرگانی رفت و در این دیدار 
عنوان کرد: مردم نباید نگران و دغدغه مند باشند چرا 
که دولت به دنبال گره گشایی از کار مردم است. برخی 
عقب ماندگی هایی خصوصاً در حوزه اقتصادی کشور داریم 
که تنها با همکاری تمامی نهادها و دستگاه ها و همچنین 
همراهی مردم رفع می شود. رئیسی در دیدار با آیت ا... 
مکارم شیرازی نیز تصریح کرد: دولت سیزدهم به صورت 
شبانه روز در حال فعالیت برای حل مشکلات مردم است. 
وی تاکید کرد: دولت در دو جبهه خنثی سازی و رفع 

تحریم ها فعالیت می کند. 
 تاکید بر حل مشکلات اقتصادی

مراجع عظام تقلید روز جمعه در دیدارهایی جداگانه 
با رئیس جمهور ملاقات و به بحث و تبادل نظر پرداختند. 

در همین راستا یک مرجع تقلید شیعه صبح جمعه در 
دیدار رئیس جمهوری با تاکید به توجه بیشتر دولتمردان 
به مردم گفت: همه مردم به دولت سیزدهم امیدوارند 
 . . . و منتظر گام های مثبت این دولت هستند. آیت ا
نوری همدانی بر استفاده دولت سیزدهم از مدیران 
باتجربه تاکید کرد و افزود: اداره امور را باید مسئولینی 
به دست بگیرند که از تجربه کافی برخوردارند تا مردم هم 
خیالشان راحت شود. آیت ا... جعفر سبحانی نیز در دیدار 
با رئیس جمهور بیان کرد: باید به موضوعات فرهنگی و 
حجاب و عفاف توجه ویژه شود و از مدارس و دانشگاه ها 
برای علاج آن با انتخاب رؤسای انقلابی و دلسوز اقدام 
شود. در دیداری دیگر آیت ا... جوادی آملی با تاکید بر 
لزوم خودکفایی کشور در عرصه های مختلف ابراز داشت: 
ما هرگز در را به روی خود نمی بندیم، ما با کسی قهر 
نیستیم و با همه کشورها تعامل می کنیم. آنها نیز باید 
مودب باشند و ادب را در مقابل ما رعایت کنند، اما ما پس 
از دست دادن با آنها، باید انگشتان خود را به شماریم، این 
معنای استقلال است. آیت ا... علوی گرکانی دیگر مرجع 
تقلید شیعیان نیز خطاب به رئیس جمهور بیان کرد: آنچه 
که گوش می شنود احتمال خطا در آن زیاد است ولی آنچه 
که به چشم دیده می شود به حق نزدیک تر است، لذا حضور 
شما در میان مردم موجب می شود بهتر از مشکلات مردم 
اطلاع کسب کنید. همچنین آیت ا... مکارم شیرازی نیز در 
دیدار با رئیس جمهور با اشاره به گرانی در کشور تصریح 
کرد: این مشکل باید ریشه ای حل شود. سوءاستفاده از 

واردات و قاچاق از جمله ریشه های گرانی است.

آرمان ملی: سخنگوی دولت گفت: شیوه اعطای یارانه به 
گندم و دارو که یا به شیوه ارز ترجیحی باشد و یا شیوه های 
دیگری باشد، منوط به تصمیم گیری مجلس در خصوص 
بودجه 1401 است. علی بهادری جهرمی با تاکید بر این که 
»دولت هیچ برنامه کوتاه مدتی در خصوص حذف ارز ترجیحی 
گندم و دارو ندارد«، اظهار کرد: در برنامه بلند مدت نیز 
طبیعتا تا زمانی که مجلس شورای اسلامی در خصوص لایحه 
بودجه سال 1401 اظهار نظر نکند و نسبت به سیاست های 
ناظر بر حمایت های یارانه ای در این دو حوزه و شیوه اش 
تصمیم گیری نکند، نمی توان اظهار نظر کرد و باید منتظر 
تصمیم گیری مجلس در خصوص لایحه بودجه 1401 ماند. 
به گزارش ایسنا، وی با بیان این که : دولت مصمم به حمایت 
یارانه ای در حوزه های اساسی همانند گندم و دارو است«، در 
عین حال گفت: شیوه اعطای یارانه که یا به شیوه ارز ترجیحی 
باشد و یا شیوه های دیگری باشد، منوط به تصمیم گیری 
مجلس در خصوص بودجه 1401 است. وی با اشاره به 
مصاحبه معاون سازمان برنامه و بودجه با برنامه گفت وگوی 
ویژه خبری مبنی بر حذف یارانه گندم و دارو تصریح کرد: 
معاون سازمان برنامه و بودجه در آن گفت وگو در مقام تبیین 

لایحه بودجه 1401 این موضوع را بیان کرد. یک زمان در 
خصوص سال 1400 صحبت می کنیم که برنامه کوتاه مدت 
می شود، در رابطه با 1400، معاون اول رئیس جمهور تاکید 
کردند هیچ گونه برنامه ای برای حذف وجود ندارد. سخنگوی 
دولت افزود: در خصوص 1401 معاون سازمان برنامه مطرح 
کرد که شیوه اعطای یارانه، پیشنهادی سازمان برنامه برای 
مجلس این بوده که در سال 1401 به شیوه متفاوتی اعطای 
یارانه صورت بگیرد یعنی در قالب ارز ترجیحی نباشد و تا 
زمانی که مجلس تصمیم گیری نکند توانایی اجرا نخواهد 
داشت. وی با بیان این که »مفاسد و مشکلات ناشی از اقتصاد 
ارز ترجیحی از کسی پوشیده نیست«، عنوان کرد: استفاده 
دلالان و واسطه گران، افزایش قیمت های کاذب، افزایش 
مصرف های غیر واقعی و یا بهره برداری از کالاهای اساسی در 
سایر حوزه ها امر روشنی است که در تخصیص ارز ترجیحی 
وجود دارد یعنی میزان تاثیرگذاری ارز ترجیحی صددرصدی 
نیست و بخش زیادی از آن در حوزه های دیگر می رود یا قاچاق 
معکوس می شود. وی اظهار کرد: مسئله اصلی این است که 
شیوه بازتوزیع یارانه چگونه باشد تا ثمره بیشتری برای مردم 
در حفظ قدرت خرید داشته باشد. این یارانه ها چند سال به 

شیوه ارز ترجیحی اعطا شده و ما می بینیم که قدرت خرید 
مردم حفظ نشده حتی در همین کالاها. لذا معیوب بودن این 
شیوه بر کسی پوشیده نیست و مسئله آن است که اولا در چه 
بازه زمانی زمانبندی باشد دوما شیوه بازپرداختی جبران 
چگونه باشد. بهادری جهرمی افزود: در خصوص سایر کالاها 
دولت نیازمند زمان لازم برای برنامه ریزی برای باز توزیع 
یارانه ها بود که لایحه دو فوریتی تقدیم مجلس کرد ولی 
متاسفانه مجلس دو فوریت لایحه را نپذیرفت و دولت را وادار 
کرد تا امسال بتواند نسبت به باز توزیع یارانه ها تصمیم بگیرد 
و اقدام لازم را داشته باشد. دولت هم در حال برنامه ریزی 
است تا هم شیوه و هم کم و کیف کار نهایی شود. وی در مورد 
برنامه جایگزین حمایتی نیز گفت: اساسا مسئله آن است که 
شیوه حمایت چگونه باشد، یک شیوه حمایت اختصاص یارانه 
به واردکننده است که عنوانش ارائه ارز ترجیحی است، یک 
شیوه دیگر حمایت از تولید کننده است، شیوه دیگر این است 
که منابع یارانه ای را در اختیار مصرف کننده قرار دهیم یعنی 
به خود مردم واگذار کنیم. در جلسات کارشناسی، شیوه ای که 
به مصرف کننده اعطا می شود را مثمرثمرتر می دانند و فساد 
هم به حداقل می رسد و توزیع نیز عادلانه تر صورت می گیرد.

 سخنگوی دولت : 

دولت برنامه ای برای حذف ارز ترجیحی گندم و دارو ندارد

 نیازمند سرداری چون 
حاج قاسم هستیم

رئیس مجلس با بیان این که »جای 
شهید قاسم سلیمانی امروز در بین ما خالی 
است« اظهار کرد: امروز و در این شرایط 
حساس، نیازمند فرمانده میدان و سرداری 
چون شهید حاج قاسم سلیمانی هستیم. 
محمدباقر قالیباف ۹ دی را روز بصیرت 
و حضور مردمی در میدان توصیف کرد و 
ادامه داد: امروز روز دفاع از ارزش ها و نه 
گفتن به کسانی است که با ایجاد ناامنی و 
توطئه، ارزش ها را زیر پا گذاشتند. رئیس 
مجلس شورای اسلامی گفت:  اگر امروز 
در موضوعات اقتصادی، معیشتی، گرانی و 
آسیب های اجتماعی دچار مشکل هستیم 
گرفته ایم  فاصله  مردم  از  که  بپذیریم 
مردم در اقتصاد نقشی ندارند و فرصتی 
برای آن ها فراهم نکردیم. وی افزود: اگر 
به سنت های الهی در مسائل اقتصادی، 
فرهنگی و سیاسی همچون دوران دفاع 
مقدس نگاه نکنیم و ویژگی های مکتب 
انقلاب یعنی همان مکتب شهید سلیمانی 
را در پیش نگرفته و فرهنگ انقلاب را 
دنبال نکنیم موفق نمی شویم ما در مسیر 
انقلاب نرفتیم و اشکالات زیادی را می بینیم 
امیدواریم بتوانیم برای مردم به خصوص 
قشر مستضعف و پابرهنگان انقلاب کار 

کنیم تا مدیون امام و شهدا نباشیم. 

یـــادداشت

مذاکرات برجام و رسیدن به توافق امروز به مساله ای میان 
ایران و آمریکا تبدیل شده و توافق میان این دو کشور می تواند 
به احیای برجام بینجامد. طبیعتا بعد از اینکه بنا به گفته 
روس ها ایران پذیرفت که مبنای مذاکرات متنی باشد که در 
ادامه شش دوره مذاکرات انجام شده در دولت روحانی انجام 
شد؛ زمینه های امیدواری بیشتری برای توافق به وجود آمد. 
لذا ایران نیز پذیرفت که با آژانس همکاری کند. البته هنوز 
باید صبر کرد چرا که هم مواضع آمریکایی ها نسبت به گذشته 
تفاوت هایی دارد و هم ایران انتظارات بیشتری دارد. لذا باید دید 
بین میزان آمادگی آمریکایی ها برای رفع تحریم ها و بازگشت 
ایران به تعهدات خود در قبال برجام چگونه مبادله ای صورت 
می گیرد. این همان چیزی است که باید در مذاکرات صورت 
بگیرد. در نتیجه هنوز زود است راجع به این موضوع قضاوت 
کنیم که در پایان مذاکرات طرفین به توافق کلی و حداکثری 
خواهند رسید یا اینکه به یک توافق حداقلی می رسند و این 
مذاکرات در آینده بر روی اختلافات ادامه پیدا می کند تا به 
نتیجه ای برسد. بعد از روی کارآمدن آقای بایدن در آمریکا؛ 
مواضع اروپا و آمریکا به هم نزدیک شده و تقریبا مواضع مشابهی 
در خصوص بازگشت به برجام دارند. از طرف دیگر روس ها 
و چینی ها ضمن اینکه منافع خودشان را دنبال می کنند 
علاقه مند هستند که مدیریت بازی ایران در اختیار آنها باشد 
که آن بده بستانی که بین روسیه، آمریکا و چین در حاشیه تر 
قرار است صورت بگیرد، خودشان با آمریکا انجام دهند و مواضع 
ایران را برای پیشرفت مذاکرات به گونه ای مدیریت کنند که 
در صورتی که توافق بین ایران و آمریکا شکل گرفت مواضع 
روس ها نادیده گرفته شود. لذا روس ها و چینی ها منافع خاص 
خود را دارند و با آمریکایی ها در خصوص ایران وارد معامله ای 
در خصوص ایران می شوند. از طرفی به نظر نمی رسد که بین 
آمریکا و اسرائیل در جهت کنترل برنامه هسته ای ایران اختلاف 
نظری وجود داشته باشد. آنچه موجب اختلاف بین  آمریکا و 
اسرائیل شده در خصوص سطح توافق است. اسرائیلی ها شاید 
علاقه مند باشند که آمریکا صرفا بر روی هسته ای توافق نکند 
و فشارهای لازم را به ایران برای تغییر مواضع خود منطقه به 
وجود آورد. اما به رغم اینکه شاید آمریکایی ها این مساله را 
گام به گام در نظر داشته باشند اما اولویت و تاپیکشان فعلا 
موضوع هسته ای است و موضوعات بعدی در اولویت های 
بعدی قرار دارند. به طور طبیعی برنامه هسته ای ایران از نظر 
آنها یک موضوع امنیتی تلقی می شود. اما آنچه حساسیت ها را 
در خصوص برنامه هسته ای ایران بالا برده سیاست های دیگر 
ایران در خصوص منطقه خاورمیانه است. لذا برای کاهش 
سطح تشنج آمریکایی ها فعلا اولویت خود را بر روی هسته ای 
گذاشته  اند. در نتیجه این اولویت های آمریکاست که تعیین 

می کند چگونه با ایران و برنامه هسته ای اش برخورد کند.

منافع طرفین برجام از توافق

قاسم محبعلی
تحلیلگر مسائل بین الملل 

 عزم دولت برای 
بهبود معیشت مردم

وزیر اطلاعات از عزم دولت برای بهبود 
معیشت مردم خبر داد و گفت: دولت تلاش 
می کند تا رانت هایی که به نام معیشت 
مردم ایجاد شده و عده ای را با بهره گیری از 
امکانات کشور و بیت المال ثروتمند کرده، 
حذف شود. حجت الاسلام والمسلمین 
خطیب با اشاره به اینکه دولت مردمی 
حضرت آیت ا... رئیسی تمام توان خود را 
برای حل مشکلات مردم به کار گرفته 
است،افزود: نمونه ای از این تلاش ها، تامین 
واکسن مورد نیاز کشور بود. امیدواریم با 
تصمیمات گرفته شده از سوی دولت، در 
آینده ای نزدیک، گام های موثری برای 
رفاه مردم برداشته شود. وزیر اطلاعات با 
اشاره به اینکه با وجود تحریم های ظالمانه 
دشمن، وضعیت ارز و درآمد های دولت و 
همچنین فروش نفت خوب است، اظهارکرد: 
دولت مردمی نشان داد در سخت ترین 
شرایط با همت و تلاش و توکل بر خدا 
می توان مشکلات را حل کرد. خطیب با 
اشاره به اینکه نگاه رئیس جمهور و دولت 
به ارتباط با همسایگان است و در مدتی که 
از استقرار دولت گذشته، ارتباطات خوبی با 
کشور های منطقه برقرار شده است، گفت: 
این ارتباطات باعث شده تا فضای تحریم ها 
شکسته شود و افق های روشنی برای تجار و 

تولیدکنندگان کشور ایجاد شود. 


